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وما يصاحبه لطالب عبد الله الغلي، في كتابهما أن الكتاب المدرسي هو كتاب الأساسي ل
ب المدرسي االكت اهذ من أحد. دة والتي تألف من قبل المتخصّصينمن مواد تعليمية مساع

دين لتطبيق منهج وية أصدرته وزارة النثالغة العربية للصف الثامن مدرسة الهو كتاب 
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ABSTRACT 

Syihabuddin, Ilyas Muhammad. 2021. Analysis of the Arabic language book of 

the Ministry of Religion grade 8 Madrasah Tsanawiyah based on the 

theory of William Francis Mackey. Thesis . Arabic Language Education 

Study Program. Faculty of Tarbiyah. Institute Pesantren KH Abdul Chalim 

Mojokerto. Advisor: Muqimmah liwai Assunnah. M.Pd. 

Keywords: Textbook, William Francis Mackey Teori Theory. 

Textbooks are reference books that must be used in schools and contain educational 

materials to promote safety, piety, morals and mastering science and technology. 

One of these textbooks is an 8th grade Arabic language book for Madrasah 

Tsanawiyah class 8 published by the Ministry of Religion to implement the 

Madrasah Aliyah Curriculum 183 2019. 

 

This study aims to determine how to apply: 1) selection of materials. 2) 

Material grading. 3) presentation of material. 4) repetition of material contained in 

the 8th grade Arabic book of the Ministry of Religion of the Republic of Indonesia 

based on the theory of william francis mackey. 

 

The research method used in this research is descriptive qualitative method. 

With this type of content analysis research. The research subject in this study was 

"Arabic language books for grade 8 Madrasah Tsanawiyah, Ministry of Religion". 

And the data collection method is by analyzing the data. 

 

The research results obtained are: 1) This Arabic language book for the 8th 

grade of Madrasah Tsanawiyah of the Ministry of Religion has fulfilled the aspect 

of material selection formulated by William Francis Mackey. However, this book 

cannot be mentioned in accordance with aspects that are suitable for the length of 

time studied. Because in this book there is no mention of the applicable study time. 

2) it has fulfilled the grading aspect of the material because in this book the material 

is grouped with uniformity of words and the ordering is in accordance with the 

developmental psychology aspect from easy to difficult and from simple to 

complex. 3) has fulfilled the aspect of presenting the material formulated by 

William Francis Mackey. With a presentation that uses the mother tongue as the 

language of instruction, connects with reality activities, uses pictures as an 

explanation of the material, and explains the material in detail. 4) has fulfilled the 

aspect of repetition of the material by repeating the material learned using 4 Arabic 

language skills. That is listening, speaking, reading and writing. 
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ABSTRAK 
 

Syihabuddin, Ilyas Muhammad. 2021. Analisis buku bahasa arab kementrian 

agama kelas 8 madrasah tsanawiyah berdasarkan teori william francis 

mackey. Skripsi. Program Studi Pendidkan Bahasa Arab. Fakultas Tarbiyah. 

Institut Pesantren KH Abdul Chalim Mojokerto. Pembimbing : Muqimmah 

liwai Assunnah. M.Pd. 

Kata Kunci : Buku teks, Teori william Francis Mackey. 

Buku teks merupakan buku referensi yang wajib digunakan di sekolah dan 

memuat materi pendidikan untuk mengedepankan keselamatan, kesalehan, akhlak 

dan Menguasai ilmu pengetahuan dan teknologi. Salah satu buku teks tersebut 

adalah buku bahasa arab kelas 8 madrasah tsanawiyah kelas 8 yang diterbitkan oleh 

kementrian agama untuk mengimplemenatasikan Kurikulm Madrasah Aliyah 183  

tahun 2019. 

 

Penelitian ini bertujuan untuk mengetahui bagaimana penerapan: 

1)penyeleksian materi. 2)penggradasian Materi. 3)penyajian materi. 4)pengulangan 

materi yang terdapat pada buku bahasa arab kelas 8 kementrian agama republik 

indonesia berdasarkan teori william francis mackey. 

 

Metode penelitian yang digunakan dalam penelitian ini adalah metode 

kualitatif deskriptif. Dengan jenis penelitian analisis konten. Subjek penelitian pada 

penelitian ini adalah “buku bahasa arab kelas 8 madrasah tsanawiyah kementrian 

agama”. Dan metode pengumpulan data yaitu dengan cara menganalisis data. 

 

Hasil penelitian yang didapat adalah : 1)buku bahasa arab kelas 8 madrasah 

tsanawiyah kementrian agama ini sudah memenuhi aspek pemilihan materi yang 

dirumuskan oleh william francis mackey. Akan tetapi buku ini tidak disebutkan 

waktu belajar yang berlaku. 2) sudah memenuhi aspek pengradasian materi karena 

dalam buku ini materi dikelompokan dengan keseragaman kata dan pengurutannya 

sudah sesuai dengan aspek psikologi perkembangan dari yang mudah kemudian 

yang sulit dan dari yang sederhana kemudian yang kompleks. 3) sudah memenuhi 

aspek penyajian materi yang dirumuskan william francis mackey. Dengan 

penyajian yang menggunakan bahasa ibu sebagai bahasa pengantar 

Menghubungkan dengan kegiatan kenyataan, mengunakan gambar sebagai penjelas 

materi, dan materi dijelaskan secara terperinci. 4) sudah memenuhi aspek 

pengulangan materi dengan mengulang materi yang dipelajari menggunakan 4 

keahlian bahasa arab. Yaitu maharoh istima’, maharoh kalam, maharoh 

qiro’ah,maharoh kitabah. 
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 الشكر والتقدير
الصلاة والسلام لبيان. اوخلق الإنسان وعلّمه  علّم القرأنالحمد لله الذي  ويسم الله 

الحمد . صحابه اجمعينوعلى اله وا سيدنا محمد بن عبد الله  اشرف الأنبياء والمرسلين علي
وما والصبر. بالجهد ة وكتبه الباحث بالحماس لله قد تم تألف هذا البحث العلمي الذي بحثه

فهو احث من الخير وأساتيذه وأصدقاءه. وكل ما وجده الب إلا من والدي الباحث الحماسة
راجيا  تازا، ولكنهأن هذا البحث العلمي لم يكن مم من فضل رب العالمين. واعترف الباحث

لنا ما   فعا علومنا وأن ينا أن يبارك لنا فينفادة لساءر المستفدين. عسى الله ربّ بأن فيه الإ
العربية للصف  تحليل الكتاب المدرسي اللغةكتب في هذا البحث العلمي تحت الموضوع 

باحث أن يقدم جزيل اخرا ال. فرانسيس ماكيالثامنة المدرسة الثانوية على نظرية ويليام 
 شكره وعظيم تقديره الى :

لحاج أسيف سيف امة الأستاذ الدكتور كياهي فضيلة الكرام المدير بمعهد أمانة الأ .1
 بركاة.و في طاعة الله وصحة وعافية  الدين حليم،  عسى الله أن يطول عمره

ب الرحمن عسى الله الدكتور موهفضيلة الكرام المدير بجامعة كياهي الحاج عبد الحليم  .2
 أن يطول عمره في طاعة الله وصحة وعافية وبركاة.

ستير عسى الله أن فضيلة الكرام عميد كلية التربية د محمد عفيف زمراني، الماج .3
 يطول عمره في طاعة الله وصحة وعافية وبركاة.

الم الأستاذ عمار د الحرئيس بقسم تعليم اللغة العربية بجامعة كياهي الحاج عبالمكرم ال .4
 زين الدين الماجستير.

 لماجستير.المشرفة بهذا البحث العلمي الأستاذة مقمة لواء السنة االمكرمة  .5

 اج عبد الحالمالأساتذة والأستاذات بقسم تعليم اللغة العربية بجامعة كياهي الح .6

مرهما في طاعة الله المحبوبان الذان ربياني صغيرا عسى الله أن يطول ع أمي وأبي .7
 .بركاويعطيهما صحة وعافية ورزقا حلال طيبا و 
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اهي الحاج عبد بقسم تعليم اللغة العربية بجامعة كي أصدقاء خصوصاأسراتي و  جميع .8
 . ساعدوني نالحالم الذي
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